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برق واحدهای تولیدی تابعه 
شرکت ملی فولاد ایران 

پایدارمی ماند 4

درسال جاری انجام می شود؛

وزیر صمت در آیین تکریم و معارفه رئیس هیات عامل ایمیدرو: مهندس ملارحمان درجلسه مجمع عمومی شرکت ملی فولادایران:

طی حکمی از سوی عباس علی آبادی؛

 بهره برداری از واحد فولادسازی قاینات

ایمیدرو از تصدی گری به سمت حکمرانی در بخش معدن حرکت کند   عملکردمدیریتی شرکت ملی فولاد موردتاییداست

سرپرست ایمیدرو منصوب شد

خبر رویداد

مدیرعامل شــرکت ملی فولاد ایــران از بهره برداری کامل واحد 
فولادسازی مجتمع فولاد قاینات در طول سال جاری خبر داد.

به گــزارش روابــط عمومــی مجتمع فــولاد قاینــات، محمد 
آقاجانلــو در بازدید از این مجتمع، ضمــن بازدید میدانی بخش 
هــای مختلف و دریافت گزارش های لازم از ســوی مشــاور و 
پیمانــکاران به بیــان نکاتی درخصــوص چگونگی رفــع موانع 
 و راه انــدازی واحــد فولادســازی طبق برنامه زمانبندی شــده

 پرداخــت و اظهار امیدواری کرد که در ســال جــاری به بهره 
برداری کامل برسد.

وی همچنین در بازدید از روند پیشــرفت پروژه تصفیه پســاب 
شهر قاین گفت: این طرح با هزینه ای بالغ بر ۹۰۰ میلیارد تومان 
برای بازچرخانی فاضلاب مدول اول تصفیه خانه شــهر قاین اجرا 

می شود.
آقاجانلو در این خصوص اظهار داشت: احداث و تکمیل تاسیسات 
جمــع آوری و انتقال فاضلاب شــهر قاین به طــول ۷۰ کیلومتر 
از جمله اقداماتی اســت که با ســرمایه گذاری سازمان توسعه و 

نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران انجام خواهد شد.

وی گفــت: احداث یک واحد بالابر به ظرفیت ۵۵ لیتر در ثانیه و 
۳۵ کیلومتــر خط انتقال از تصفیه خانه تا مجتمع فولاد قاینات از 

دیگر بخش های این طرح مهم زیست محیطی است.
مدیرعامل شــرکت ملی فولاد ایران عنوان داشــت که با اجرای 
هرچه ســریع تر این طرح عــلاوه بر کمک به بهداشــت محیط 
شــهری قاین، تامین آب صنعتی مورد نیــاز فولاد قاینات نیز به 

طور مستمر امکانپذیر باشد.
بازدید از واحد بریکت ســازی و حضور در انجام فرآیند تســت 
گــرم ایــن واحد برنامــه پایانــی آقاجانلو در این ســفر بود که 
 پــس از نصب دســتگاه هــا و تنظیمات آن تســت گــرم آن با

 موفقیت انجام گرفت.

افزایش بهره وری و پرهیز از خام فروشی اولویت اصلی در دوره جدید است
وزیــر صنعت، معدن و تجارت بــا بیان اینکه ایمیدرو بایــد از تصدی گری به 
ســمت حکمرانی در بخش معدن حرکت کند، گفت: حکمرانی به معنای انجام 
یک طرفه اقدامات نیست بلکه در این روش می بایست با تسهیل گری، از بخش 

خصوصی حمایت کرد.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، عباس علی آبادی در مراســم تکریم و معارفه 
رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران ) 
ایمیدرو( ســخن می گفت، افزود: همه دولت  ها به دنبال توســعه از نوع توسعه 
پایدار هســتند. برای رســیدن به توســعه پایدار نیازمند پایــدار بودن تولید 
هســتیم و برای دستیابی به الگوی بومی تولید پایدار، به تولید ملی و شناخت 

مزیت های مان نسبت به سایر رقبای جهانی نیازداریم.
وی افزود: وقتی مقام معظم رهبری می فرمایند افزایش تولید، منظورشان تولید 

پایدار است که باید بر پایه مزیت ها باشد.
وزیــر صمت ادامه داد: امروزه باید برنامه ریزی لازم با همکاری بخش خصوصی 
صــورت گیرد تا به ســرعت از وضعیت فعلی خارج شــویم، کــه یکی از پیش 
شــرط های آن حرکت به سمت بهره وری و توسعه روابط بین الملل است تا تراز 

تجاری مان بهبود بخشیده شود.
وی با بیان اینکه ایمیدرو امروز باید از تصدی گری به سمت حکمرانی در بخش 
معدن حرکت کند، یادآور شــد: حکمرانی به معنــای انجام یک طرفه اقدامات 
نیســت بلکه در این روش با تســهیل گری، از بخش خصوصی حمایت کرده و 

نگاه جامعه را به این سمت سوق دهیم.
علی آبادی، »توســعه پهنه ها«، »پرهیز از خام فروشــی و افزایش بهره وری«، 
»توســعه زنجیره های ارزش«، »تعهد به محیط زیســت« و »اخلاق و حرکت 
در مدار اخــلاق« را از موضوعات مهم پیش روی حوزه معادن و صنایع معدنی 
برشــمرد و تاکید کرد: اجرایی شــدن این موضوعات در دســتورکار مدیران 

ایمیدرو قرار گیرد.
وزیر صمت گفت: مجمع جهانی اقتصاد سالانه مواردی را به عنوان چالش های 
جهانی اقتصاد معرفی می کند. عدم ســرمایه گذاری در بخش های دانش بنیان 

یک چالش مهم در حوزه صنعت و معدن دنیا است.
وی ضمن تقدیر و تشــکر از زحمات خرمی شاد خاطرنشان کرد: مراسم تکریم 
به معنای خداحافظی نبوده و تنها جابه جایی در سازمان ها صورت می گیرد و از 

همه مدیران ارشد در سمت های جدید استفاده خواهد شد.

تاکید موثقی نیا بر تبدیل منابع خدادادی به ثروت آفرینی
محمد رضا موثقی نیا سرپرســت هیات عامــل ایمیدرو، بر تبدیل ثروت بزرگ 

منابع کشور به ثروت آفرینی تاکید کرد.
موثقی نیا در مراســم تکریم و معارفه رئیس هیات عامل ایمیدرو که با حضور 
عباس علی آبادی وزیر صنعت معدن و تجارت برگزار شد، با ارایه چشم اندازی 
از برنامه ای پیش روی سازمان، تاکید کرد: در مسیر دستیابی به اهداف کلان 
توســعه معدن و صنایع معدنی باید برنامه ریزی ها به گونه ای باشد که ثروت 

کنونی معادن و منابع طبیعی خدادادی را به عاملی برای ثروت آفرینی و ثروت 
زایی به ویژه برای نسل های آتی، تبدیل کنیم.

وی در این مراسم که مدیران عامل شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی، 
معاونان و مدیران ایمیدرو حضور داشــتند، افــزود: باید از صرف این منابع در 

بخش هزینه های جاری پرهیز شود.

حوزه های پیشرو
موثقــی نیا در ادامه ســخنانش دو حــوزه زنجیره فولاد و مــس را به عنوان 
پیشران توسعه بخش معدن و صنایع معدنی دانست و گفت: بخش های روی، 
آلومینیوم، طلا، تیتانیوم و عناصر نادر، از دیگر حوزه های توســعه ای هستند، 

اما فولاد و مس به عنوان پیشران عمل می کنند.
سرپرســت هیات عامل ایمیدرو درباره الزامات توســعه معدن و صنایع معدنی 
گفــت: در این برنامه، زیربناها همچون آب، بــرق، گاز، جاده و خطوط ریلی و 
دریایــی در کنار بهره گیری از دانش روز و نســل چهارم تکنولوژی از اهمیت 

ویژه ای برخوردار هستند و به عنوان الزامات توسعه باید مد نظر قرار گیرند.
موثقــی نیــا تاکید کرد: رصد و بهره گیری از تحــولات به روز معدن و صنایع 
معدنــی در جهــان از مهمترین الزامات پیش رو هســتند و یکی از مهمترین 

نمادهای آن هوشمندسازی فرایندها است.
وی در ادامه سخنان خود اظهار داشت: در فرایند واگذاری ها باید بتوان ضمن 

تحقق اهداف خصوصی سازی، منافع ملی حال و آینده را نیز تضمین کرد.
موثقــی نیا در عین حال بــر همدلی و یکپارچگی ســازمانی تاکید کرد و آن 
را ســبب ساز ایجاد تحرک بیشتر و توســعه در بخش معدن و صنایع معدنی 
دانســت.امیر خرمی شاد رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو نیز در این مراسم، 
با اشــاره به اینکه طی کمتر از دو ماه گذشــته در مجموعه ۵۰ برنامه تدوین 
شــد، اظهار داشت: این امر شامل 12 برنامه کلی اســت و نگاه تحولی به این 

حوزه دارد.
وی تشکیل کارگروه های تخصصی در بخش های مختلف شامل منابع انسانی، 
امــور ، فنــی، اجتماعی و ... را از جمله اقدامات انجام شــده ذکر کرد و گفت: 
ایمیــدرو تلاش خود را به کار گرفته از حوزه اجرا خارج و بر تســهیل گری و 

راهبری تمرکز داشته باشد.
خرمی شاد همچنین گفت: بررسی طرح های نیمه تمام معدن و صنایع معدنی 
و تعیین حدود ۳۰۰ پروژه اولویت دار، جزو عملکرد این دوره اســت به طوری 
که برآوردها نشان می دهد این تعداد طرح، با 2 میلیارد دلار سرمایه، پتانسیل 

ایجاد ۳۰هزار شغل را دارند..
وی همچنین از همکاری با بخش های علمی و دانش بنیان، به روزآوری دانش 
و بهره گیری از انقلاب چهارم صنعتی، تعامل با بخش خصوصی و تشــکل ها 
و نگاه اثربخشــی به جایگاه شرکت های معدن و صنایع معدنی به عنوان دیگر 
برنامه های این ســازمان یاد کرد.در پایان این مراسم، با اهدای لوحی از سوی 
عباس علی آبادی وزیر صمت، از خدمات و اقدامات دوره ریاســت امیر خرمی 

شاد در ایمیدرو، قدردانی و سپاس به عمل آمد.

فولاد و توسعه؛️عضوهیات عامل ســازمان ایمیدرو،گزارش حسابرسی وهیات 
مدیره شــرکت ملی فولادایران رادلیلی برصحت وعملکرداجرایی مدیریت این 

شرکت دانست.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی فولادایران،مهندس ملارحمان درجلسه 
مجمع عمومی سالیانه این شرکت، بااعلام مطلب فوق وابراز رضایت ازاقدامات 
انجام شده دراین شرکت اظهارامیدواری کردکه درسال1۴۰2نیزشاهد جدیت 
درعملکردوتوسعه اقدامات زیربنایی وزیرساختی شرکت ملی فولادایران باشیم.
 بنابه گــزارش درادامه ایــن جلســه،محمدآقاجانلو مدیرعامل شــرکت ملی 
فولادایران ،ضمن خوشــامدگویی به ســهامداران ونماینده سازمان حسابرسی 
درارائه گزارش خودافزود:درســال گذشــته براساس نقشــه استراتژی شرکت 
درراســتای اسنادبالادســتی درایمیدرو حرکت کردیم وبراین مبنا توانســتیم 
ارکان شــرکت وعملکردمان راساماندهی کنیم.وی بابیان استفاده ازپژوهش ها 
وسرمایه گذاری انجام شده اظهارداشت:درسال گذشته شرکت ملی فولادابران 
توانســت بانظارت راهبردی برطرح های هفتگانه،ســطح پیشــرفت وعملکرد 
طــرح هاراافزایش دهیم به گونه ای که برای ســال جاری فولادســازی های 
سپیدشت،نی ریزوقائنات به بهره برداری خواهدرسید ومحصولات این واحدها 

واردزنجیره فولادخواهدشد.
آقاجانلو بابیان این مهم که درســال گذشــته همپای سیاســت های ایمیدرو 
توانســتیم برای تکمیل وپیشــرفت طرح های فولادی منابــع خوبی راتامین 
وتزریق کنیم که مشکلات این طرح هاتاحدودی مرتفع شود.درخصوص پایش 
طرح جامع فولادنیزافزود:درســال گذشته  درراســتای مفادطرح جامع،وبرای 

راهبری صنعت فولاد،دبیرخانه راهبری صنعت فولاددراین شــرکت ایجادشد 
وبابرگزاری جلسات متعددکارشناسی پیشنهادات خوب کارشناسی درخصوص 
زنجیره فولادتهیه شد.آقاجانلوتشکیل اتاق فکردرشرکت ملی فولادایران رایک 
گام به جلو بــرای اتخاذتصمیمات موثروزیربنایی نام برد که درهمین راســتا 
برای رفع مشــکل برق وتامین برق پایداردرطرح هــای فولادی تابعه اقدام به 
عقدقرارداد خرید برق برای سه شرکت فولادآذربایجان،مجتمع های فولادمیانه 
وقائنات ذیل تفاهم نامه وزارت صمت ووزارت نیروکه این واحدها درتابســتان 
امسال قطعی برق نخواهندداشت وازخروج بیش از۵۰۰میلیاردتومان عدم النفع 

تولیددراین طرح هاجلوگیری خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت ملی فولادایران،همچنین افزود:درراســتای سیاست های 
وزارت صمــت ووزارت نیرو،مطالعات طرح احداث یک نیروگاه برای واحدهای 
مذکورآغازشده است که بزودی پس ازاخذ تاییدیه کمیته سرمایه گذاری،مراحل 

اجرایی آن آغارخواهدشد.
بنابــه ایــن گزارش،آقاجانلو دربیان کلی اهداف شــرکت برای ســال جاری 
اظهارداشــت:بومی ســازی قطعات ،مطالعــات بازیافت حــرارت درواحدهای 
تولیدی،احداث واحدهای جدیدفولادی ،توانمندسازی نیروی انسانی وبکارگیری 
نیروهای جدید برای آموزش وجانشین پروری ازاهم اهداف شرکت خواهدبود.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی فولادایران،پس ازارائه گزارش مدیرعامل 
این شــرکت ،نماینده سازمان حسابرسی به قرائت گزارش حسابرسی پرداخت 
واظهارداشــت:پس ازبحت وبررسی چندماهه گزارش عملکردمالی شرکت ملی 

فولادایران برای سال1۴۰1 مثبت ارزیابی شدومورد تاییداین سازمان است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت طی حکمی »محمدرضا موثق نیا« را به عنوان 
»سرپرست ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران« 
منصــوب و معرفی کرد.به گزارش روابط عمومــی ایمیدرو، آئین تکریم و 
معارفه سرپرســت جدید سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( امروز چهارشــنبه 21 تیرماه با حضور »عباس علی آبادی« 
وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزار شــد.علی آبادی در این مراســم ضمن 
تقدیر و تشــکر از زحمات »امیر خرمی شــاد« رئیس پیشین هیات عامل 
ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، طی 
حکمی »محمدرضا موثق نیا« را به عنوان »سرپرســت ســازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران« منصوب و معرفی کرد. در حکم وزیر 
صمت خطاب به سرپرست جدید سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( آمده اســت:»نظر به تعهد، تخصص و شایستگی و 
ســوابق جنابعالی در حوزه های مختلف صنعتــی و معدنی، به موجب این 
حکم به ســمت »سرپرست ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران« منصوب می شوید.انتظار می رود با همکاری همه بخش های 
مرتبط در وزارت صنعت، معدن و تجارت و ســایر سازمان های حاکمیتی 
دولتی و بخش خصوصی و بــا بهره گیری از توانمندی های بالفعل و بالقوه 
کشــور، ضمن رعایت کامــل قوانین و مقررات و بــا برنامه ریزی و نظارت 
صحیح و اتخاذ تصمیمات اصولی و راهگشا در جهت ایفای وظایف و تحقق 

اهداف و ماموریت های سازمان و در خدمت به مردم و کسب و کارها کوشا 
باشید. توفیقات روز افزون جنابعالی را از ایزدمنان خواستارم.«»محمدرضا 
موثق نیا« دانش آموخته رشته های مکانیک و صنایع از دانشگاه های تهران و 
صنعتی شریف است که اخذ رتبه 2 ابتکار در جشنواره سیزدهم خوارزمی 

را هم در کارنامه علمی خود دارد.
سوابق مدیریتی

سرپرست جدید سازمان توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، 
پیش از این سمت هایی از جمله مدیریت راهبردی در صنایع زیرساختی در 
بخش های دولتی و خصوصی، مدیرعامل شــرکت نفت سپاهان، مدیرعامل 
شــرکت پتروشــیمی مکران، رئیس هیات مدیره آلومینیوم المهدی، عضو 
هیات مدیره شــرکت واگن پارس، نایــب رئیس هیات مدیره نفت بهران و 
نایب رئیس هیات مدیره شرکت پتروشیمی مارون را برعهده داشته است.
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عملکرد  ارزیابــی  فولادوتوسعه:جلســه 
شــرکت فــولاد سفیددشــت چهارمحال 
و بختیاری، روز شــنبه ششــم خردادماه 
ســال جاری، با حضور تیم ارزیابی فولاد 
از مدیران و کارشناسان  مبارکه و جمعی 
شــرکت فولاد سفیددشــت چهارمحال و 

برگزار شد. در محل شرکت  بختیاری 
به گــزارش خبرنگارما، بر اســاس برنامه 
ارزیابی اعلام شــده از سوی امور مجامع 
این  ارزیابی شــرکت فولاد مبارکه، در  و 
جلســه ارزیابــی عملکرد شــرکت فولاد 
بختیــاری،  و  چهارمحــال  سفیددشــت 
روز شــنبه ششــم خردادماه سال جاری، 
بــا حضور تیــم ارزیابی فــولاد مبارکه و 
کارشناســان شرکت  و  مدیران  از  جمعی 
فولاد سفیددشــت چهارمحال و بختیاری 

برگزار شد. در محل شرکت 
بر اســاس برنامه ارزیابی اعلام شــده از 
سوی امور مجامع و ارزیابی شرکت فولاد 
مبارکــه، در این جلســه عملکــرد مالی، 

پروژه های توســعه و اهداف و استراتژی 
های شــرکت فــولاد سفیددشــت مورد 
ارزیابــی قرار گرفــت.در جریان برگزاری 
این ارزیابی، جمشــید علــی بابایی، مدیر 
تکنولــوژی و توســـعه شـــرکت فــولاد 
سفیددشـــت ضمــن قدردانــی از همت 
و تلاش تیـــم ارزیابـی شـــرکت فـولاد 
مبارکـــه بـه بیـــان اهمیـــت ارزیابـی 
عملکـــرد و نتایـــج حاصـــل از آن کـه 
منجـــر بـه رشـد و تعالـــی سـازمان ها 
می شـــود پرداخـت و اظهـار امیـدواری 
کـــرد امســـال هـــم ماننـــد گذشـته 
درخشـان  نتایـج  خـــوردن  رقـم  شـاهد 
در شـــرکت فولاد سفیددشـــت باشـیم.
خروجی ارزیابــی به هم افزایی، یادگیری 
و بهبــود مســتمر در انجام بــه موقع و 
هدفمنــد پروژه ها منجر می شودرســول 
همامی رئیس راهبری شــرکت های گروه 
فولاد مبارکه نیــز در این خصوص گفت: 
در راســتای همســویی اســتراتژی های 

تدوین شــده در شــرکت های گــروه با 
شــرکت فولاد مبارکه و همچنین ارزیابی 
میزان تحقق اهداف، اقدامات و شــاخص 
های اســتراتژیک سال 1۴۰1 این شرکت 
ها و به منظور تحقق پروژه های توســعه 
و شــاخص های مدیریت پــروژه ها، تیم 
ارزیابی فــولاد مبارکه متشــکل از چهار 
نفر در محل شــرکت فولاد سفیددشــت 
حاضــر شــدند و بــا برگزاری جلســات 

متعــدد، فشــرده و همچنیــن بازدید از 
خط تولید و پروژه های توســعه، نســبت 
اظهار  نمودند.همامی  اقــدام  مهم  این  به 
ارزیابی  ایــن  امیــدواری کــرد خروجی 
افزایی،  هــم  موجب  گذشــته  همچــون 
انجام به  یادگیــری و بهبود مســتمر در 
پــروژه ها گــردد که  موقــع و هدفمند 
مبارکه  فولاد  گروه  تعالی  موجبات  مسلماً 

را در پی خواهد داشت.
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ورود بیش از 1۵ هزار تنُ تجهیزات برای پروژه های فولادسازی استانی
مدیر اقتصادی و ســرمایه گذاری شــرکت ملی فولاد ایران با ارائه گزارش عملکرد این 
مدیریــت درســال1۴۰1گفت: با ورود بیش از 1۵ هزار تــن تجهیزات طرح های فولاد 

استانی شاهد رشد 2۵ درصدی نسبت به سال 1۴۰۰ بوده ایم.
بــه گزارش روابط عمومی شــرکت ملی فولادایران، اکبرچراغیان بــا اعلام مطلب فوق 
در خصوص تجهیزات واراداتی اظهار داشــت: درســال گذشته 11۰ بخش از تجهیزات 
طرح های استانی نی ریز، شادگان، میانه، قائنات و سپیددشت پس از طی نمودن مراحل 
متعــدد بانکی و گمرکی، به میزان تقریبی 1۵هزار تن به ارزش ۹۰۰ میلیون یوان چین 
ترخیص، بارگیری و وارد سایت های مربوطه شده است.مدیر اقتصادی و سرمایه گذاری 
شرکت ملی فولاد ایران بابیان اینکه عمدۀ تجهیزات طرح های سپیددشت و قائنات طی 
سال های قبل وارد و نصب شده اندگفت: بیشترین میزان ورود تجهیزات در سال 1۴۰1 
مربوط به طرح های نی ریز، شادگان و میانه بوده و نکته قابل توجه و مهم اینکه، تاکنون 
رفع تعهدات ارزی تمامی تجهیزات پروژه های فولادسازی وارد شده به سایت ها، با توجه 
به پیگیری های مســتمر بعمل آمده، انجام و نهایی شــده  است.چراغیان افزود: با توجه 
به پیگیری هــا و هماهنگی های بعمل آمده با پیمانکاران، مشــاوران، بانک عامل، بانک 
مرکزی و طرح های اســتانی،حمایت های ایمیدروو مدیرعامل شــرکت، خوشبختانه در 
سال 1۴۰1 پیشرفت محسوسی در ورود تجهیزات به کشور، ترخیص از گمرکات و ورود 
به سایت های محل اجرای پروژه ها نسبت به سال 1۴۰۰ داشته ایم.وی در خاتمه اظهار 
داشت: امیدواریم با سرلوحه قرار دادن شعار ))مهار تورم، رشد تولید((، بتوانیم با سرعت 
و تلاش بیشتر، مابقی تجهیزات را در نیمۀ اول سال جاری به پروژه های مربوطه برسانیم 

و نقش بسیار کوچکی در ))رشد تولید(( با راه اندازی این پروژه های ملیّ ایفا کنیم.

آمار تولید فولاد کشور اعلام شد

رشد ۹ درصدی تولید فولاد ایران در سال 1401
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، آمار تولید فولاد کشور در سال 1۴۰1 را منتشر کرد. 
طبق آمار منتشر شده، تولید فولاد میانی کشور در سال 1۴۰1، ۳۰ میلیون و ۴۳۳ هزار 
تن بوده که رشد ۹ درصدی )بیش از 2.۵ میلیون تن( نسبت به سال قبل نشان می دهد.
به گزارش    چیلان   و بر اساس آمار تولید سال 1۴۰1 که از سوی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران منتشــر شده، تولید کل محصولات فولادی کشور در سال 1۴۰1 هم نسبت 

به سال 1۴۰۰ رشد 1۰ درصدی و تولید آهن اسفنجی رشد ۵ درصدی داشته است.

وضعیت تولید فولاد میانی
تولیــد فولاد میانی ایران در ســال 1۴۰1 با بیش از 2.۵ میلیون تن افزایش، رشــد ۹ 
درصدی را نســبت به سال 1۴۰۰ به ثبت رساند و به ۳۰ میلیون و ۴۳۳ هزارتن رسید. 
البته این حجم تولید فقط 2۰۰ هزار تن بالاتر از تولید فولاد ایران در سال 1۳۹۹ است 
که نشــان می دهد طی دو سال اخیر، محدودیت های زیرساختی به ویژه انرژی، مانعی 
جدی برای رشــد تولید فولاد ایران بوده اســت اما در سال 1۴۰1 این محدودیت ها به 

ویژه در حوزه برق بهتر از سال 1۴۰۰ مدیریت شده است.
در ســال 1۴۰1، تولید بیلت و بلوم ایران هم با ثبت رشد 12 درصدی به 1۸ میلیون و 
۷۴۳ هزار تن رسید. تولید اسلب )تختال( هم با رشد ۴ درصدی نسبت به سال 1۴۰۰، 

در سطح 11 میلیون و ۶۹۰ هزار تن قرار گرفت.

وضعیت تولید محصولات فولادی
در سال 1۴۰1، در مجموع تولید محصولات فولادی نسبت به سال قبل از آن، رشد 1۰ 
درصدی داشته اســت. مجموع تولید محصولات فولادی در سال 1۴۰1، 21 میلیون و 

۵۹۴ هزار تن بوده است.
ســهم مقاطع طویل از این میزان، 12 میلیون و ۵۳2 هزار تن و ســهم مقاطع تخت ۹ 
میلیون و ۶2 هزار تن بوده اســت. رشد تولید محصولات طویل 12 درصد و رشد تولید 

محصولات تخت ۸ درصد گزارش شده است.
تولید میلگرد در ســال 1۴۰1 برای اولین بار در تاریخ فولاد ایران ۵ رقمی شد و به 1۰ 
میلیون و ۳۹۰ هزار تن رســید که افزایش 1۴ درصدی را نســبت به ســال قبل نشان 
می دهــد. تولید تیرآهن نیز با افزایش ۶ درصدی به 1 میلیون و 2۹1 هزار تن رســیده 
اســت.میزان تولید ورق گرم کشور در ســال 1۴۰1، ۸ میلیون و ۷۳2 هزار تن گزارش 
شــده که افزایش ۵ درصدی را  نشان می دهد. در همین حال، میزان تولید ورق سرد و 
پوشــش دار به ترتیب ۷ و 1 درصد کاهش یافته که هشداری جدی در جهت رسیدگی 

به مسائل این بخش مهم از زنجیره فولاد کشور به شمار می آید.

وضعیت تولید آهن اسفنجی
طبق گزارش آماری انجمن فولاد، تولیدکنندگان آهن اســفنجی در ســال 1۴۰1، ۳1 
میلیون و ۷۳۰ هزار تن از این محصول را تولید کرده اند که نســبت به ســال قبل، رشد 
۵ درصدی را نشــان می دهد. این در حالی اســت که محدودیت های تامین گاز، تولید 

واحدهای احیاءمستقیم را حداقل به مدت ۳ ماه تحت تاثیر قرار داد.

دو ماهنامه اختصاصی صنعت فولاد دو ماهنامه اختصاصی صنعت فولاد  شماره  شماره 4848    تیر   تیر 14021402

پیشرفت ۹1 درصدی فاز دوم فولاد بافت

مدیرعامل شرکت احیا استیل فولاد بافت از پیشرفت ۹1 درصدی فاز دوم این شرکت خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت احیا استیل فولاد بافت، عطارد گودرزی در گفت و گویی اظهار 
کرد: طرح توسعه این شرکت که عملیات اجرایی آن در دیماه 1۳۹۹ آغاز گردیده و تا خرداد ماه 

امسال در حدود ۹1 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی افزود: کلیه سفارش گذاری تجهیزات که ۸۵ درصد آن داخلی و 1۵ خارجی می باشد صورت 

گرفته است و به محض ورود به شرکت نصب می شود.
وی ادامه داد: ســرمایه گذاری این فاز که در حدود ۴ هزار میلیارد تومان برآورده شده به صورت 
کامل توسط سهام داران آن شامل گروه مالی و گردشگری ، ایمیدرو و بانک صنعت و معدن انجام 

شده است و دغدغه ای در این مورد وجود ندارد.
گودرزی ابراز کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شــده آغاز بهره برداری از فاز دوم کارخانه فولاد 

بافت تابستان سال 1۴۰2 است.
وی اضافه کرد: شــرکت احیا استیل فولاد بافت با گذر ۴ سال از بهره برداری و تولید محصولی با 
کیفیت جهانی توانسته به ظرفیت اسمی خود دست پیدا نموده و حدود ۴ درصد فراتر از ظرفیت 

تولید کند.
مدیرعامل شرکت احیا استیل بافت افزود: با توجه به راندمان بالا و موفقیت فولاد بافت در مباحث 
کمی و کیفی محصول تولید شــده و با توجه به ظرفیت مورد نیاز آهن اسفنجی کشور تلاش می 

کنیم تا هر چه سریع تر فاز دوم شرکت به مدار تولید برسد.

سوخت ماشین آلات معدنی وارداتی 
در کشور وجود ندارد

یک فعال حوزه معدن گفت: ســوخت ماشــین 
آلات معدنی وارداتی ۵ ســال ســاخت با سوخت 
داخل کشــور همخوانی نــدارد و به همین دلیل 
دســتگاه های وارداتی معــدن در گمرک بازرگان 
باقی مانده اســت زیرا ســوخت یورو ۶ در ایران 
وجود ندارد.  حســین جوادی در بازدید از معدن 
مرمریت شــهید ســلیمانی در شــهرک صنعتی 
چناران اظهار کرد: عملیــات بهره برداری معدن 
مرمریت از فروردین ماه ســال جاری با ســرمایه 
گــذاری ۵۰ میلیارد تومانی آغاز شــده اســت و 
اســتخراج اسمی معدن سالانه 1۰ هزار تن است. 
هــم اکنون معدن در حال تجهیز بوده و در اینجا 
2۰ کارگر مشغول به کار است.وی افزود: یکی از 
مشکلات حوزه معدن در کشور فرسودگی ماشین 
آلات معدنی است و ماشین آلات وارداتی ۵ سال 
ســاخت نیز به سختی وارد کشور می شود. بخش 
معدن با مشکلات زیادی رو به رو بوده و هزینه ها 
بالا است. ماشــین آلات معدنی مستلزم نوسازی 
اســت.بهره بردار معدن شهید ســلیمانی تصریح 
کرد: سوخت ماشین آلات معدنی وارداتی ۵ سال 
ســاخت با سوخت داخل کشور همخوانی ندارد و 
به همیــن دلیل دســتگاه های وارداتی معدن در 
گمرک بازرگان باقی مانده است زیرا سوخت یورو 
۶ در ایران وجود ندارد. جوادی با اشــاره به اینکه 
بــرای حوزه معدن باید مســاعدت صورت گیرد، 
بیان کــرد: برای ایجاد کارخانه فراوری در معادن 

باید مساعدت مالی به بهره برداران صورت گیرد.
وی با اشــاره به بالا بودن حقــوق دولتی معادن 
گفت: حقوق دولتی معادن در گذشــته به صورت 
تنی اخد می شــد اما اکنــون به صورت درصدی 
پرداخت می شــود. اکثر معدنکاران از این موضوع 
گلایه دارند. با توحه بــه هزینه های بالای معدن 
متاســفانه حمایتی از ما نمی شود. معدن صنعت 
مادر در کشــور است و صنایع کشــور به بخش 
معدن وابســته است.  در ادامه طاحونه بان، مدیر 
روابط عمومــی اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
خراســان رضوی با بیان اینکــه واحد فراوری در 
معادن باید در محل معدن ســاخته شــود که در 
صورت ســاخت بر کاهش هزینه ها تاثیر خواهد 
گذاشــت و در این زمینه معادن حمایت خواهند 
شــد، ابراز عقیده کــرد: معادن باید به ســمت 
صادارت و تولید محصــولات صادر محور حرکت 
کنند.وی افزود: در زمینه ماشین آلات معدنی به 
زودی اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد و با شرکت 

هپکو به زودی تفاهم نامه ای منعقد می شود.

مدیر روابط عمومی شــرکت ملی فولاد ایران از تشکیل کمیته اطلاع 
رســانی و روابط عمومی دبیرخانه ســتاد زنجیره فولاد کشور در این 

شرکت در روزهای آتی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی فولاد ایران، سولماز ادریسی در 
نشســت مشترک مدیران روابط عمومی شــرکت ها فولادی و انجمن 
روابط عمومی های اســتان آذربایجان شــرقی، اظهار کرد: دبیرخانه 
ســتاد زنجیره فولاد کشور به شــرکت ملی فولاد ایران سپرده شده 
و با دســتور مهندس آقاجانلو مدیرعامل این شرکت به زودی کمیته 
اطلاع رســانی و روابط عمومی آن در راستای اهداف برنامه ریزی شده 

راه اندازی خواهد شد.
وی ادامه داد: تشــکیل این کمیته فراهم آورنده موقعیت و بســتری 
اســت که با ایجاد ارتباطی فعالانه و دوسویه با استان ها و فعالان آنها 
از یک طرف و دبیرخانه ســتاد زنجیره فولاد کشور و تصمیم گیران از 

سوی دیگر، ضمن انتقال اقدامات و برنامه ها با شناساندن ظرفیت ها، 
توانمندی ها و امکانات استان های مختلف، یاریگر دبیرخانه ستاد در 
بهبود تصمیمات در جهت توسعه متوازن و پایدار صنعت فولاد کشور 
مبتنی بر آمایش سرزمین و قابلیت ها و ظرفیت های مناطق مختلف 

کشور باشد.
وی با اشــاره به برگزاری همایش مدیران روابط عمومی شرکت های 
تابعه شــرکت ملی فولاد ایران در تبریز، اظهار کرد: این همایش فتح 
بابی برای هم اندیشــی مدیران روابط عمومی برای معرفی و پیشبرد 
اهداف صنعت فولاد کشــور محسوب می شــود و امیدواریم با همت 

همکاران استراتژی های طرح ریزی شده به منصه ظهور برسد.
در این همایش فرماندار آذرشهر، رییس و اعضای هیأت مدیره انجمن 
روابط عمومی آذربایجان شرقی و چند تن از اساتید ارتباطات به بیان 

نکته نظرات خود پرداختند.

روابط عمومی  مدیران  اندیشــی  نشست هم 
شــرکت های تابعه شــرکت ملی فولاد ایران 
و انجمن فــولاد آذربایجان بــا حضور صابر 
پرنیــان رییس ســازمان صمــت آذربایجان 
شــرقی و نوید نــواده اباذر، رییــس انجمن 
ادریســی،مدیر  و ســولماز  آذربایجان  فولاد 
روابط عمومی شــرکت ملی فــولاد ایران در 
ســالن آمفی تئاتر هتل گسترش به میزبانی 

گروه صنعتی پارس ساختار برگزار شد.
رییس انجمن فولاد آذربایجان در این جلسه 
ضمن تبریک فرا رســیدن روز جهانی روابط 
عمومی و ارتباطــات گفت: روابط عمومی ها 
جایگاه ویــژه و نقش خطیری در راســتای 
تبییــن اهمیت رونق تولید و اقتصاد کشــور 
و توجه ویژه به صنعت فولاد در کشور دارند 
و در این راســتا لازم اســت تــا اقدامات و 
موفقیت های بزرگ کشورمان در این میدان 
را بــه مردم تبیین کنند. رییس انجمن فولاد 
آذربایجان در بخش دیگری از ســخنان خود 
ارتباطی  ترین حلقــه  اصلــی  عنوان کــرد: 
در حــوزه صنعــت روابط عمومــی ها بوده 
که با توزیــع عادلانه اطلاعات و روشــنگری 
افکار عمومی در راســتای توســعه گام های 

برمیدارند. درخشانی 
 ابــاذر بــا اشــاره به کســب رتبه نخســت 
اشتغالزایی آذربایجان شرقی در سال 1۴۰۰ 

ابراز کرد: تعداد شــرکت های فولادی بخش 
خصوصی حاضر در اســتان نشــان از رابطه 
مســتقیم اشتغال و ســرمایه گذاری شرکت 
های فولادی داشــته و به نوعی این موضوع 
قدرت اشــتغال زایی صنعت فولاد را نمایان 
مــی کند.رییــس انجمن فــولاد آذربایجان 
در پایــان ســخنان خود خاطر نشــان کرد: 
امیدواریــم در ســالی کــه از ســوی مقام 
معظم رهبری به عنوان ســال “رشــد تولید، 
مهار تورم”  نامگذاری شــده، روابط عمومی 
هــا بتوانند همچون گذشــته با اســتفاده از 
و  تبیین  در  ارزشــمند خویــش  تجربیــات 
تشریح دستاوردها اهتمام ورزیده و به سمت 
موفقیــت حرکت کنند.صابــر پرنیان، رییس 
سازمان صمت اســتان آذربایجان شرقی نیز 
در این جلســه اظهار کرد: وظیفه ســنگینی 
بر دوش شــما عزیزان فعال در حوزه روابط 
عمومــی بوده که امیدواریــم همواره در این 
راه سخت به سمت موفقیت ها حرکت کنید.
رئیــس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
آذربایجان شــرقی با بیان این که 2.۵ درصد 
آب کشــور در بخش تولید مصرف می شود، 
افزود: اگر مطالعه کنیم متوجه می شویم که 
حداقل 1۰ درصد آب در کشورهای پیشرفته 
در بخش صنعت مصرف می شــود که با این 
تفاســیر ما فاصله زیادی با این موضوع داریم 

بنا بر این به بهانــه تامین آب و انرژی نباید 
در استان فولاد هراســی ایجاد کنیم.پرنیان 
با بیــان این که روابط عمومــی ویترین یک 
مجموعه است، تاکید کرد: کار روابط عمومی 
یک کار فکری و نرم افزاری اســت بنا بر این 
روابط عمومی بــا احصای ظرفیت ها و نقاط 
ضعــف در قالب گزارش های تحلیلی و پیش 
بینی مــی توانــد تاثیر مهمــی در عملکرد 
مطلوب تیم مدیرتی داشــته باشــد. سولماز 
ادریســی، مدیر روابط عمومی شــرکت ملی 
فــولاد ایران نیز در این نشســت بــا تبیین 
اظهار  ماموریــت های شــرکت متبوعــش، 
کرد: دبیرخانه ســتاد زنجیره فولاد کشــور 
در شــرکت ملی فولاد ایران استقرار یافته و 
ظرفیت خوبی برای همکاری های مشــترک 
بین این ســتاد و انجمن فــولاد آذربایجان 
فراهم اســت. وی با اشــاره به جایگاه روابط 
عمومی در پیشــبرد اهداف ســازمانی، ادامه 
داد: روابــط عمومــی ها سالهاســت جایگاه 
سنتی خود را با فضای جدید و مدرنی عوض 
کرده اند و شــرکت ملی فــولاد ایران نیز در 
تلاش اســت تا پا به پای علــم نوین روابط 
عمومــی در تبییــن دســتاوردهای صنعت 
فولاد نقش ایفا کنددر این نشســت مدیران 
روابط عمومی حاضر به معرفی شــرکت های 
متبوع خــود و بیان دیدگاه ها در راســتای 

توســعه همکاری ها و ارایــه تجربیات جدید 
اندیشی  اســت نشست هم  پرداختند.گفتنی 
مدیران روابــط عمومی صنعت فولاد ایران با 
حضــور مدیران روابط عمومی شــرکت ملی 
فــولاد ایران، فولاد آذربایجان، فولاد ســفید 
دشــت چهار محــال و بختیــاری، مجتمع 
فــولاد میانه، فولاد شــادگان، فــولاد غدیر 
نی ریز، پارس فولاد ســبزوار، احیاء اســتیل 
فولاد بافــت، مجتمع فــولاد قائنات، صنایع 
فولاد کردستان، شــرکت فولاد ماهان تبریز، 
فولاد ارس، مجتمع فولاد ظفر بناب و… به 
میزبانی مدیریت ارتباطات و رسانه ای گروه 
صنعتی پارس ســاختار در آستانه روز جهانی 

روابط عمومی و ارتباطات برگزار شد.

تشکیل کمیته اطلاع رسانی دبیرخانه ستاد زنجیره فولاد کشور

برگزاری نشست هم اندیشی مدیران روابط عمومی شرکت های تابعه شرکت ملی فولاد ایران و انجمن فولاد آذربایجان

 ارزیابی عملکرد شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری
 با حضور ارزیابان فولاد مبارکه

قدردانی استاندار چهارمحال و بختیاری از شرکت ملی فولاد ایران

تفویض اختیارات مطالعاتی و پژوهشی ایمیدرو در زمینه فولاد به شرکت ملی فولاد ایران

استاندار چهارمحال و بختیاری از اقدامات شرکت 
ملی فولاد ایران در راستای ایجاد اشتغال پایدار و 
تلاش های توســعه آفرین در این استان قدردانی 

و تشکر کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولادسپیددشت، 
غلامعلی حیــدری در دیدار با محمــد آقاجانلو، 
مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران، با ابراز رضایت 
از روند اجرایی واحد فولاد ســازی سپیددشــت 
گفت: این اســتان از مناطق محروم کشور است و 
ایجاد صنایع فولادی در این استان قطعا در آینده 
نه چندان دور باعث تحولات اساســی در استان 
می شــود.وی اضافه کرد: انتظار داریم که صنایع 
دیگر نیز به موازات فولاد و ورق خودرو در استان 

ایجاد شــود تا فقر و محرومیت از اســتان زیبای 
چهارمحــال و بختیاری زدوده شــود.مدیرعامل 
شرکت ملی فولاد ایران نیز در این دیدار، گزارشی 
در خصوص روند پیشــرفت فولادسپیددشت ارائه 
نمود واظهارداشت: انشــاالله بزودی شاهد افتتاح 
و بهره برداری از واحد فولادســازی این شــرکت 
خواهیم بود که نقش بســزایی درعمران وآبادانی 
اســتان و تغییرات در جغرافیای اقتصادی منطقه 
خواهدداشت.آقاجانلو خاطرنشــان کرد که با راه 
اندازی واحدفولادســازی ۸۰۰هــزار تن فولاد به 
ظرفیت فولاد کشــور افزوده خواهد شــد و برای 
بیش ازیک هزارنفراشتغال مستقیم و غیرمستقیم 

ایجادخواهد شد.

کلیه اختیارات مطالعاتی وپژوهشــی ایمیدرو در 
زمینه فولاد با دســتور ریاســت هیات عامل این 

سازمان به شرکت ملی فولاد ایران تفویض شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی فولاد ایران، 
حســن پایاب مدیرپژوهش،توانمندســازی تولید 
وبومی ســازی این شــرکت با اعلام مطلب فوق 
افزود: درجلســه ای که با حضور ملاطاهری وتنی 
چندازکارشناسان شرکت ملی فولادایران وشرکت 
تهیه وتولیــد موادمعدنی برگزارشــد،ملاطاهری 
خبرازدستورخرمی شاد برای این تفویض اختیارداد.
پایاب همچنین خاطرنشــان ساخت: این تفویض 

اختیار یک نقطه عطف برای شــرکت ملی فولاد 
ایران است که باعث می شود یک تحرک و پویایی 
خاصی درشرکت ایجادشود ومنبعد ما مرجع تمامی 
مطالعاتی   وپژوهشــی فولادکشورخواهیم بود که 
این مهم از یک ســو باعث تقویت بدنه کارشناسی 
این شــرکت خواهد شــد وازطرف دیگر شرکت 
ملی فولادایران بعنوان بازوی اجرایی ایمیدرو می 
تواند درتمامی شــئونات مربــوط به زنجیره فولاد 
ورود کند و با انجام مطالعات کارشناسی،زمینه را 
 برای گسترش و بســط این صنعت توسعه آفرین

 فراهم نماید.



  اســاس و مبنای ایــن گزارش 
ایجــاد یــک نمای کلــی از بازار 
اســت  یافته  کاهش  آهن  جهانی 
که به مشاوران صنعت، سازندگان 
تجهیــزات، بازیگــران موجود در 
جســتجوی فرصت های توســعه، 
بازیگــران جدید در جســتجوی 
فرصت ها و ســایر ذینفعان کمک 
بازار  می کند تــا اســتراتژی های 
محــور خود را مطابق با شــرایط 
جاری هماهنگ کرده و روندهای 
مــورد انتظار در آینــده را پیش 
بینــی نمایند.  تجزیه و تحلیل ها 
بر مبنــای پارامترهای مختلفی از 
اولیه،  ماده  فرم  براســاس:  جمله 
نــوع فراینــد احیــاءو همچنین 
کاربردصــورت  نــوع  براســاس 
گرفته  اســت پیش بینی می شود 
کاهش یافته  آهن  بازار جهانی  که 
مســتقیم با نرخ قابل توجهی طی 
دوره ســال های 2۰22 تا 2۰۳۰ 
 2۰21 ســال  در  یابد.  افزایــش 
بازار با نرخ ثابتی در حال رشــد 
اســت و با اتخاذ اســتراتژی های 
بازیگران کلیدی  فزاینده توســط 
افق  تــا در  انتظــار می رود  بازار 
پیش بینی شده بازار جهانی آهن 
کاهش یافته مستقیم افزایش یابد. 
بازار جهانی  روند  برجسته  نکات  
آهن کاهش یافته مســتقیم ، در 

سال های 2۰2۳ تا 2۰۳۵: 
بازار  کــه  می شــود  زده  تخمین 
تا  کاهش یافتــه  آهــن  جهانــی 
پایان سال 2۰۳۵ با رشد  حدود 
۷ درصــدی نــرخ رشــد مرکب 
دوره  در   )CAGR( ســالانه 
 2۰2۳ یعنــی  پیش بینی شــده 
تــا 2۰۳۵، درآمــدی معادل ۶2 
کند طوری  کســب  دلار  میلیارد 
که در ســال2۰22،  2۷ میلیارد 
دلار کســب کرده اســت. رشــد 
بــازار را می تــوان در درجه اول 
به افزایش تولید فولاد در سراسر 
جهان نسبت داد. به عنوان مثال، 
نزدیک  رشدی  هند  فولاد  صنعت 
فولاد  تولید  2۵ درصــدی در  به 

خام در سال 2۰21 ثبت کرد.
محــرک ها و چالش های رشــد 
بــازار جهانی آهــن کاهش یافته 

 : مستقیم
محرک های رشد:

1- افزایش تقاضا برای محصولات 
: تحقیقات  بالا  با کیفیت  فولادی 
نشان داده اســت  که وقتی یک 
بــه عنوان ماده  ضایعات فولادی 
خــام برای تولید فولاد اســتفاده 
مــی شــود، انتشــار هیــدروژن 
تولیدی در مقایســه با انتشــاری 
DRI آزاد می  کــه در فرآینــد 
شــود، بیشتر اســت. برای مثال  
بــازار فولاد بــا کیفیــت بالا در 
ســال 2۰1۹ در بازار جهانی ۳2 

میلیارد دلار درآمد داشت
در   :DRI تولیــد  2-افزایــش 
سراسر جهان- مشــاهده شد که 
 )Mt( تقریبــاً 1۰۴ میلیــون تن
مســتقیم  یافته  کاهــش  آهــن 
)DRI( در سراسر جهان در سال 

2۰2۰ تولید شده است. 
۳- رشــد شهرنشــینی و صنعتی 
شدن: آمار ارائه شده توسط بانک 
جهانی نشــان می دهد که تقریباً 
۴.۵ میلیون نفر در مناطق شهری 
زندگی می کنند که ۵۷٪ از کل 

را تشکیل می دهد. جمعیت 
۴-گسترش ســریع بخش خودرو 
در سرتاســر جهــان- انتظار می 
رود رشــد صنعت خودرو در هند 
تا ســال 2۰۳1 به حــدود 2۵۰ 
میلیارد نفر برســد و در نتیجه تا 
ســال 2۰۳1 به ســومین صنعت 

بزرگ جهان تبدیل شود.
۵- رشــد صنایــع  شــیمیایی- 
هند  در  نوظهــور  هــای  فناوری 
منجر به رشــد  1۰ درصدی نرخ 
شــیمیایی  صنایع  مرکب  رشــد 
شده است و پیش بینی می شود 
درآمد آن تا پایان سال 2۰2۵ به 

۳۰۰ میلیارد دلار برسد.
چالش های رشد: 

هزینــه تولید بــالا - هزینه های 
تولیــد مرتبط بــا فرآیند کاهش 
مســتقیم آهن بســیار بالا است، 
کــه انتظار می رود توســعه بازار 
را در طــول دوره پیــش بینــی 
مهار کنــد. DRI حاوی مقداری 
برخلاف  اســت که  باند سیلیسی 
آهــن خام کــوره بلنــد که آهن 
خالص اســت، باید در کوره قوس 
)EAF( حذف شــود.  الکتریکی 
در نتیجه این امر  قیمت تولید را 

افزایش می دهد.

محصول  بودن  دســترس  در 
بازار جایگزین در 

آهن  جهانی  بازار  بندی  تقســیم 
براساس  یافته مســتقیم   کاهش 

اولیه و تولیدی:  پارامترهای  
تجزیــه و تحلیل دقیــق  از بازار 
یافته می  جهانــی آهن کاهــش 
توانــد شــامل بخش هــای زیر 
از طریق  و تحلیل  باشــد: تجزیه 
فرم اولیــه ماده)کلوخه یا گندله(
تجزیه و تحلیل براســاس فرآیند 
زغــال   ،  )٪۵۵(  MIDREX
روش هــا  )2۵٪(دیگــر  ســنگ 
از  تحلیــل  و  تجزیــه   )٪2۰(
طریــق کابرد محصــول تولیدی) 

فولادسازی و ساخت و ساز(
جهانی  بــازار  تحلیل  اســاس  بر 
تقاضــا و عرضه آهن کاهش یافته 
فرآیند،  نوع  براســاس  مســتقیم 
 ۵۵ بــا   MIDREX بخــش 
درصد بیشــترین ســهم  بازار را 
بازار جهانی  در ســال 2۰22 در 
آهن کاهش یافته مســتقیم دارد. 
در فرآینــد تولیــد آهــن  احیای 
گاز  از   MIDREX مســتقیم 
طبیعی برای کاهش ســنگ آهن 
این،  بر  استفاده می شــود. علاوه 
افزایش اســتفاده  انتظار می رود 
از DRI بــه عنــوان یــک ماده 
خام در ســاخت کوره های قوس 
بــه جای   )EAFs( الکتریکــی 
آهــن قراضه ســهم  ایــن بخش 
را در دوره پیــش بینــی افزایش 
دهــد. MIDREX یکی از رایج 
اســتفاده  مورد  فرآیندهای  ترین 
در تولید DRI در ســطح جهان 
اســت. به عنوان مثال، در سراسر 
ســهمی   MIDREX جهــان، 
 DRI حدود ۶2 درصد در تولید 
و همچنیــن حدود ۸۰ درصد در 
تولیــد DRI مبتنی بــر گاز در 
تحلیل  است.  داشته  جهان  سطح 
بــازار جهانی براســاس نوع ماده 
اولیه به فرم کلوخه ســنگ آهن  
و گندله صورت  می گیرد. بخش 
کلوخه بیشترین  سهم بازار را در 
بــازار جهانی آهــن کاهش یافته 
2۰2۰ داشت  مستقیم در ســال 
و انتظار مــی رود در دوره پیش 
بینی مدنظــر نیز این روال وجود 
داشــته باشــد. . علت آن نیز می 

تــوان  بــه افزایش تقاضــا برای 
کلوخــه در آهــن کاهــش یافته 
از  متعدد  کاربردهای  در  مستقیم 
جمله بخش ســاختمان و خودرو 
نســبت داد. کلوخه هــا  معمولاً 
از نظر آهن درصد یشــتر و سایر 
مواد درصد کمتری  دارند. سنگ 
معدن خرد شده به کلوخه تبدیل 
می شــود و بعداً جداگانه فروخته 
می شود.تقســیم بنــدی  منطقه 
ای بازار جهانی آهن کاهش یافته 

: مستقیم
جهانی  بازار  جغرافیایــی،  نظر  از 
آهن کاهــش یافته مســتقیم به 
پنج منطقه اصلی شامل آمریکای 
شــمالی، اروپا، آسیا و اقیانوسیه، 
منطقــه  و  لاتیــن  آمریــکای 
خاورمیانه و آفریقا تقســیم شده 
اســت. از این میان، بازار آسیا و 
اقیانوســیه بیشترین ســهم بازار 
را با ۴۰ درصد در ســال 2۰22 
به پشــتوانه رشــد بخش ساخت 
و ســاز در اختیار داشــت. علاوه 
بر ایــن، انتظار مــی رود افزایش 
تولید فــولاد همراه با تقاضای رو 
به رشــد در صنایع خودروسازی 
دوره  در  را  بــازار  هوافضــا،  و 
پیش بینی بــه حرکت درآورد. بر 
اســاس برآوردها، انتظار می رود 
هند از منطقه آســیا و اقیانوسیه 
بزرگترین  از  یکــی  عنــوان  بــه 
تولید کننــدگان فولاد در جهان 
در نظــر گرفته می شــود. پیش 
بینی می شــود که ایــن واقعیت 
باعث رشــد بــازار در این منطقه 
برآوردها  مثال،  عنوان  به  شــود. 
نشان می دهد که صنعت ساخت 
و ســاز هند تا پایان سال 2۰2۵ 
بــه ارزش کل 1.۳ تریلیون دلار 
خواهــد رســید. علاوه بــر این، 
پیــش بینی می شــود کــه بازار 
منطقــه در طول دوره پیش بینی 
شده توســط حمایت دولت برای 
گســترش مواد شیمیایی و بخش 
پتروشیمی در این منطقه هدایت 
مواد  وزارت  مثال  عنوان  به  شود. 
تقریباً  پتروشــیمی  و  شــیمیایی 
2۷ میلیون دلار از دولت هند به 
عنوان بخشــی از بودجه اتحادیه 
کــرد.  دریافــت   2۰2۳-2۰22
بــازار جهانی آهــن کاهش یافته 

مستقیم اروپا پیش بینی تا پایان 
ســال 2۰۳۵ بــه ارزش تقریبی 
12۰۴ میلیون دلار برســد. رشد 
یــک عامل محرک  فولاد  صنعت 
کاهش  آهــن  بازار  بــرای  اصلی 
یافته مســتقیم در ســطح جهان 
اســت. رشــد تقاضا برای کاهش 
مســتقیم آهــن از بخش هایی از 
ساخت وساز،  خودروسازی،  جمله 
ســایر  و  هوافضا  خانگــی،  لوازم 
بخش ها عوامل اصلی رشــد بازار 
هســتند. رشــد مصرف فولاد در 
و  افزایش بخش ســاخت  و  اروپا 
ســاز طی چند ســال گذشته از 
عوامل محرک رشــد برای کاهش 
منطقه  در  آهــن  بازار  مســتقیم 
عوامل،  این  مشــاهده  با  اســت. 
انتظار می رود که بازار آهن کاهش 
رشد  پیش بینی  دوره  در  مستقیم 
چشــمگیری داشــته باشد.هدف 
بینش های  ارائــه  گــزارش:  این 
واقــع گرایانه و تجزیــه و تحلیل 
صنعت بــرای کمک بــه صنایع، 
برای  اجرایی  مدیران  و  شرکت ها 
برای  اتخــاذ تصمیمــات عاقلانه 
توسعه  آینده،  بازاریابی  استراتژی 
و سرمایه گذاری و ... است. اعتقاد 
براین اســت که هر کسب وکاری 
بــه افق جدیــد خود  می توانــد 
اینکه  بر  یابد. مشــروط  گسترش 
راهنمایی درست در زمان مناسب 
اســتراتژیک  از طریق ذهن های 
در دسترس باشــد.تفکر خارج از 
چارچــوب به متقاضیــان  کمک 
نمایند  اتخاذ  تصمیماتی  کند  می 
از عــدم قطعیت هــای آینده  تا 

کنند. جلوگیری 

مهنــدس علیرضا چایچی یــزدی، مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره شرکت فولاد آلیاژی ایران، اظهار داشت: 
در آینده نزدیک، فولادسازانی که نتوانند مسیر تولید 
خود را با فولاد سبز منطبق سازند، در معرض جرایم 
ســنگین و محدودیتهای میزان تولید و صادرات قرار 
خواهند داشت. بنابراین، حرکت به سمت تولید فولاد 
ســبز از اهمیت و ضرورت حیاتی برخوردار اســت. 
در کنار این امر، حرکت به ســمت اســتفاده از برق 
تجدیدپذیر، عــلاوه بر کاهش تولید CO2، می تواند 
منجــر به پایداری در تأمین انــرژی گردد.به گزارش  
چیلان ، چایچی عنــوان کرد: صنعت فولاد جهان ۸ 
درصد از تقاضای انرژی و در عین حال ۷ درصد از کل 
دی اکسید کربن تولید شــده توسط بشر را تشکیل 
می دهد. پیش بینی می شــود تا سال 2۰۵۰ میلادی، 
تولید فولاد ســبز )بدون انتشــار CO2( به رقابتی 

شدید بین فولادسازان جهان تبدیل شود.

مهم ترین اولویت ها در تولید فولاد سبز
وی ادامه داد: مهم ترین تمرکز در زمینه تولید فولاد 
سبز در درجه اول بر روی تغییر روش تولید از کوره 
بلند به ســمت کوره قوس الکتریکی و در درجه دوم 
بــر روی تولید آهن اســفنجی و فرایند احیا آهن با 
اســتفاده از هیدروژن قرار دارد. بی شــک مهم ترین 
فرصــت پیش روی صنعت فولاد در راه رســیدن به 
فولاد ســبز، کاهش قابل ملاحظه حجــم گازهای 
آلاینده و گلخانه ای است که در راستای سیاست های 
اقلیمی و تعهدهای جهانی تولید فولاد با کربن صفر 
از اهمیــت بالایی برخوردار اســت.مدیرعامل فولاد 
آلیاژی ایران تصریح کرد: بی تردید در آینده نزدیک، 
فولادســازهایی که نتوانند مســیر تولید خود را در 
راستای فولاد سبز منطبق سازند، در معرض جرایم 
ســنگین و محدودیت های میــزان تولید و صادرات 
قرار خواهند داشت. همچنین با توجه به چالش های 
فراوان تأمین انرژی پایدار در صنایع فولادی، حرکت 
به سمت استفاده از برق تجدیدپذیر، علاوه بر کاهش 
تولیــد CO2،  می تواند منجر به پایداری در تأمین 

انرژی گردد.
وی افــزود: از ســویی واقعیت تولید فولاد ســبز با 
بهره گیری از هیدروژن سبز )هیدروژن تولید شده از 

الکترولیز آب با اســتفاده از برق تجدیدپذیر( تحقق 
می یابد. بزرگ ترین چالش روبروی صنایع فولادی در 
این مســیر، هزینه بالا و عدم صرفه اقتصادی فرایند 
تولید هیدروژن سبز است. علاوه بر این، چالش های 
مربوط به اســتفاده از آهن اسفنجی با کربن صفر در 
کوره های قوس الکتریکی می بایســت به طور دقیق 

ارزیابی و مرتفع گردد.

مزایای تولید فولاد سبز
مدیرعامل شــرکت فولاد آلیاژی ایران خاطرنشــان 
ســاخت: در حال حاضر ۵۵ درصد از جمعیت جهان 
در کلان شهرها زندگی می کنند و پیش بینی می شود 
که این میزان تا ســال 2۰۵۰ به ۶۸ درصد افزایش 
یابد. به عنوان مثال، یکــی از بزرگ ترین پروژه های 
آینده اندونزی، پایتخت جدید آن در کالیمانتان است 
که به عنوان شهری ســبز و هوشمند طراحی شده 
که حاکی از افزایش آگاهی زیست محیطی و تمرکز 
سیاســت های دولت ها در راســتای توسعه مناطق 

شهری سبز و زیرساخت های مربوطه است.
وی ادامه داد: نگرش هــای مصرف کنندگان در حال 
تغییر است و افراد بیشــتری از جایگزین های پایدار 
حمایت می کنند؛️ به ویژه زمانی که نگرانی های شدید 
در مــورد تغییــرات آب و هوایی در اولویت باشــد. 
ایــن می تواند یکی از محرک های بــازار فولاد برای 
سرمایه گذاری و تأمین فولاد سبز باشد. ضمن اینکه 
در ســطح جهانی دیگر کیفیت و قیمت محصولات 
فولادی نکته اصلی مورد توجه در خرید فولاد نیست 
و مشــتریان اکنون روی خرید محصولات ســبزتر 

سرمایه گذاری می کنند.

قوانین سخت گیرانه
 برای کاهش انتشار کربن 

چایچــی یــزدی بیان داشــت: با توجه بــه قوانین 
سخت گیرانه انتشار گازهای گلخانه ای و مالیات های 
کربن وضع شده در سطح جهان و بازارهای جهانی، 
تولید فولاد ســبز جزو ضروریات صنعت به خصوص 
برای صادرات می باشــد که خود محرک خوبی برای 
صنایع صادرات محور است. اتخاذ سیاست تولید فولاد 
سبز بایستی بومی گردد تا تقسیم عادلانه هزینه ها و 

توســعه تکنولوژی و قیمت گذاری عادلانه با توجه به 
اهمیت پرداختن به مسائل محیط زیستی در کشور 
نهادینــه گردد. اما قطعاً بــه علت بالاتر بودن قیمت 
تمام شــده فولاد سبز و از دست دادن مزیت رقابتی 
داخل کشــور، جهت فروش در داخــل باید چاره ای 

اندیشه شود.

چالش ها و موانع تولید فولاد سبز
مدیرعامل شــرکت فولاد آلیاژی ایران گفت: تولید 
فولاد مبتنی بر هیدروژن )فولاد ســبز( یک فناوری 
بســیار امیدوارکننده اما گران به نظر می رســد. در 
حقیقت علی رغم این که تولیــد DRI با هیدروژن 
پیشرفت هیجان انگیزی اســت؛️ اما چالش های فنی 
و اقتصادی قابل توجهی حــول مراحل تولید وجود 
دارد. مشکلات موجود در تأمین هیدروژن سبز برای 
احیاء و همچنین به صرفه بودن استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر در تولید برق از یک طرف و تأمین مقرون 
به صرفه قراضه به جای DRI   جزو مسائل جدی در 

تولید فولاد سبز می باشد.
چایچی یزدی افــزود: برخــی از فناوری های تولید 
فولاد ســبز در مقیاس کوچک در حال اجرا هستند؛️ 
امــا اجرا در مقیاس بزرگ هنوز به نتایج مورد انتظار 
نرسیده است. فناوری های موجود بسیار گران هستند 
یا دارای چالش های فنی می باشند که مدیریت آنها 
از نظر اقتصادی پرهزینه است. پروژه هایی می بایست 
تعریف شود تا امکان ســنجی اقتصادی و فنی را در 
مقیاس بزرگ تجزیه و تحلیل کنند. از سویی با توجه 
به اینکه عمده تولید فولاد در کشور با کوره های قوس 
الکتریکی انجام می شــود، این نوع تولید جزو مزایای 
کشــور در راستای زنجیره تأمین فولاد سبز به شمار 

می رود.

شــرکت های  و  دانشــگاه های  همکاری 
دانش بنیان در تولید فولاد سبز

مهنــدس چایچی تصریح کرد: یکــی از راهکارهای 
مناســب در این زمینه ایجاد واحدهای پایلوت جوار 
کارگاهی به سرپرستی دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و 
شرکت های دانش بنیان و با حمایت و پشتیبانی مالی 
و فنی شرکت های فولادسازی است. از جمله مباحث 
کلان و اساسی در زمینه تولید فولاد سبز می توان به 
احیاء مستقیم آهن با هیدروژن، کاهش هزینه تولید 
هیدروژن ســبز، الکترولیز ســنگ آهن و روش های 
نوین جذب، ذخیره سازی و استفاده از CO2 اشاره 
نمود که می بایســت در قالب پروژه های تحقیقاتی-

عملیاتی در واحدهای پایلوت جوار کارگاهی تعریف، 
اجرا و بررسی شوند.

وی ادامــه داد: به طور خاص، کمــک مراکز علمی 
کشــور در زمینه اقتصادی نمــودن و کاهش هزینه 
تولیــد هیدروژن ســبز  و رفع مشــکلات عملیاتی 
فرایند اســتفاده از هیدروژن بــه جای گاز طبیعی و 
نیز کاهش هزینه تولید برق با استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر می تواند بسیار گره گشا باشد. بدون شک 
تعامل و همکاری ســازنده صنعت و دانشگاه در این 
زمینــه می تواند منجر به خلق فنــاوری در مقیاس 
آزمایشــگاهی و نیمه صنعتی و در نهایت پیاده سازی 

آن در مقیاس صنعتی شود.
مدیرعامل شــرکت فــولاد آلیاژی ایــران در پایان 
گفت: هنوز در ابتدای راه تولید فولاد سبز در کشور 
هســتیم و در حد طرح موضوع و مطالعات اولیه در 
زمینه تولید فولاد ســبز در کشور اقداماتی آغاز شده 
اســت و انشاالله با همکاری مراکز علمی و تحقیقاتی 
 مسیر دســتیابی به فولاد ســبز، هموار و در نهایت 

بومی سازی گردد.

  )DRI( تجزیه و تحلیل بازار عرضه و تقاضای جهانی  آهن کاهش یافته مستقیم
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مگاصنعتی به نام »معدن«

چین در عمق 10 هزارمتری زمین به دنبال چه می گردد؟

 کدام مناطق فولاد بیشتری می خواهند؟

بزرگداشــت معدن روزی که فرصتی است تا 
درباره یکی از تاثیرگذارترین منابع خدادادی در 
اقتصاد کشور نکاتی مطرح و نقشه راهی جدید 

برای آن طراحی کنیم.
بر اساس آخرین مطالعات بین المللی، ایران با 
برخورداری از2۷/۳ تریلیون دلار منابع طبیعی 
و معدنی، جزو 1۰ کشــور برتــر دنیا از حیث 
غنای طبیعی و معدنی است. در گذشته عنوان 
می شد که در ایران ۶۸ ماده معدنی وجود دارد، 
اما مطالعات جدید حاکی از آن است که تعداد 
عناصر موجود در کشــور به۸1 عنصر رسیده 
است که این تنوع نیز خود در جهان اگر نگوییم 

بی نظیر، دست کم کم نظیر است.
در فرازی از بیانات رهبــری در دیدار با هیات 
دولت، از »معدن« به عنوان جایگزین مهم نفت 
با رویکرد پرهیز از خام فروشی یاد می شود که 
جایگزین کردن معــدن به جای صادرات نفت 
خام، یکی از راهبردهای مهم ایجاد بازدارندگی 

اقتصادی نیز به شمار می رود.
محور قرار دادن اقتصاد معدن، در هر سه بخش 
اکتشــاف، اســتخراج و بهره برداری و فرآوری 
مواد معدنی، چنان تحــرّک عظیمی در تمام 
بخش هــای اقتصاد ایران ایجاد می کند که این 
اقتصاد را می تواند به صورت ساختاری مقاوم و 

تحریم ناپذیر تبدیل کند.
ایران از دیرباز  جزو کشورهای پیشرو در حوزه 
معدن بوده و اکنون نیز با اتکاء به خیل عظیم 
جوانان تحصیل کرده، صاحب دانش و توانمند 
می توان از این ظرفیت خدادادی بیشتر از قبل 
بهره برد، اما چالش اصلی این است که بدانیم 
ریل گــذاری افزایش میزان بهره وری معادن از 

کدام مسیر می گذرد؟
در پاسخ به پرســش فوق باید بدانیم، در چند 
دهه گذشته اگرچه تحول در معدنکاری سنتی 
در کشــورمان اتفاق افتاده اســت، اما سرعت 
حرکت در مسیر اســتفاده از فناوری و دانش 
روز در مقایسه با کشــورهای صاحب صنعت 

معدن کاری شتاب مناسبی نداشته است.
به عنــوان نمونه اغلب بهره بــرداری از معادن 
به خصوص در حوزه صنعت ســنگ آهن و در 

ادامه تولید فولاد از ذخائر به نســبت سطحی 
بوده است و کمتر توانسته ایم حفاری های عمیق 
اکتشافی برای استخراج معادن زیرزمینی داشته 
و از منابع موجود اســتفاده حداکثری را ببریم 
. همچنین سالهاســت در گروه های معدنی از 
استحصال عناصر نادر خاکی صحبت می شود، 
اما در عمل چه قدم های جدی برداشته شده و 

چه نقشه راهی ترسیم شده است؟
امروزه یکــی از چالش های اصلــی در صنایع 
بزرگ ما افزایش میزان بهره وری، ارزش افزوده 
و راندمان اســت. اکنون پرسشی که باید طرح 
کنیم این اســت: کدام صنعــت و حوزه برای 
این چالش بهتریــن راهکارها را ارائه می دهد؟ 
پاســخ جز همان نکته ای که رهبری نیز بارها 
مطالبه کرده اند، نیست و این صنایع دانش بنیان 
هستند که می توانند صنعت های بزرگ را کمک 
کنند تا در مسیری قرار گیرند که ارزش افزوده 
و میزان بهره وری آنها متفاوت شــود و رشــد 
صعودی پیدا کننــد. به عنوان  مثال در صنعت 
معدن امکان خلــق ارزش افزوده های جدید با 
ورود دانش بنیان ها بســیار فراهم است. تولید 
و بهره وری در ایــن صنایع معدنی با همکاری 
دانش بنیان ها شتاب صعودی می گیرد و کاهش  
محســوس هزینه ها را در پی دارد که زنجیره 
کسب وکارهای وابسته به آن را هم تحت تاثیر 
قرار می دهــد. صنایــع دانش بنیان همچنین 
می توانند شیوه مدیریت بسیاری از صنعت های 
بزرگ و البته ســنتی ما را متحــول کرده و از 
منظر سرمایه انسانی نیز ارزش افزوده جدیدی 

ایجاد کنند.
فراموش نکنیم که امروز بخش قابل توجهی از 
اقتصاد کشور بر دوش معادن است. معدن فقط 
در فعالیت های معدنی محدود نمی شود. تامین و 
ایجاد زیرساخت های انرژی )آب، تصفیه فاضلاب، 
برق، گاز (، ارائه راهکار برای مســائل زیســت 
محیطی و غیره ... همه بر عهده معدن است و 
این موضوعات از معدن یک مگاصنعت ساخته 
است که نیاز توجه به آن در لایه های مدیریتی 
 و سیاســت گذاری ارشد کشــور نیز باید فراتر 

از یک صنعت باشد.

دو ماهنامه اختصاصی صنعت فولاد دو ماهنامه اختصاصی صنعت فولاد  شماره  شماره 4848    تیر   تیر 14021402

  زهرا اسدی)مجتمع فولاد میانه(
دکتری تخصصی شیمی  

فرصت ها و چالش های تولید فولاد سبز
مدیرعامل فولاد آلیاژی ایران تشریح کرد:

دانشمندان چینی شروع به حفر حفره ای به 
طــول 1۰۰۰۰ متر )۳2۸۰۸ فوت( در زمین 
کرده اند که عمیق ترین حفره ای اســت که 
تاکنون در این کشور حفر شده است.این تیم 
امیدوار اســت که با حفاری از طریق 1۰ لایه 
ســنگ، به صخره هایی از دوره کرتاسه، لایه 
ای که به سیستم کرتاسه معروف است، دست 
یابد که قدمت آن به 1۴۵ میلیون ســال می 
رســد. به گزارش بلومبرگ، این پروژه که روز 
سه شــنبه آغاز شد، می تواند برای شناسایی 
منابــع معدنی و همچنین کمــک به ارزیابی 
خطرات زیســت محیطی مانند زلزله و فوران 
های آتشفشــانی مورد استفاده قرار گیرد.این 
حفره اگرچه عمیق اســت، امــا عمیق ترین 
حفره ساخته شــده توسط انسان روی زمین 
نخواهد بود، در شــبه جزیره کولا در شمال 
غربی روســیه بزرگترین حفره دنیا حفر شده 

است. این پروژه که از 2۴ مه 1۹۷۰ تا درست 
پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی ادامه 
داشت، عمیق ترین شاخه چاله را به 11۰۳۴ 
متر )۳۶2۰1 فوت( زیر سطح دریا رساند.این 
تیم متوجه شــد که سنگ های اعماق زمین 
بســیار مرطوب تر از آن چیزی هســتند که 
انتظار داشتند. قبل از اینکه حفاری ها به این 
نتیجه برسند، دانشمندان فکر می کردند که 
آب به این عمق ســنگ نفــوذ نمی کند. آنها 
همچنین انتظار داشــتند لایه ای از بازالت را 
در زیر گرانیت این قاره بیابند، زیرا این همان 
چیزی اســت که در پوســته اقیانوسی پیدا 
شــده اســت. در عوض، آنها دریافتند که در 
زیر گرانیت آذریــن، گرانیت دگرگونی وجود 
دارد. از آنجایی که پوســته قاره ای تا انتهای 
آن گرانیت بود، این شواهدی برای تکتونیک 

صفحه ای بود.

داده هــای انجمن جهانی فولاد از رشــد مثبت 
تقاضــای جهانی فــولاد در ســال  های جاری 
و آینده میــلادی خبر می دهــد و گویای این 
اســت که در میان مناطق مختلف دنیا آســیا 
و اقیانوســیه بیش ترین تقاضای فــولاد را در 

سال  های 2۰2۳ و 2۰2۴ خواهند داشت.   
 بــه گزارش  چیلان ، آمار انجمن جهانی فولاد 
از تقاضای جهانی این فلز در سال های جاری و 
آینده میلادی حکایــت از آن دارد که تقاضای 
بین المللی برای فولاد در ســال 2۰2۳ میلادی 
یک میلیون و ۸22 هزار تن است؛️ این میزان در 
مقایســه با سال گذشته 2.۳درصد رشد داشت. 
در ســال 2۰2۴ میلادی نیــز تقاضای جهانی 
فولاد با 1.۷ درصد رشد سالانه به یک میلیون 

و ۸۵۴ هزار تن خواهد رسید.
تقاضای فولاد به تفکیک مناطق مختلف جهان

انجمــن جهانی فولاد همچنیــن آمار تقاضای 
جهانی ایــن کامودیتی را بــه تفکیک مناطق 
مختلف جهان به شــرح زیــر پیش بینی کرده 
است؛️ تقاضای فولاد خاورمیانه در سال 2۰2۳ 
با رشد ســالانه 2.2 درصدی ۵2 میلیون تن و 
در ســال 2۰2۴ با رشد سالانه ۳.2 درصدی به 

۵۴ میلیون تن خواهد رسید.
تقاضای فولاد در روســیه و دیگر کشــورهای 
ســی آی اس به همراه اوکراین در سال 2۰2۳ 
نســبت به ســال گذشــته ۳.۵ درصد کاهش 
می یابــد و ۵2 میلیون تن خواهد بود. این رقم 

در ســال 2۰2۴ با شــش درصد رشــد به ۴۵ 
میلیون تن می رســد.تقاضای فــولاد افریقا در 
ســال 2۰2۳، ۰.2 درصد کمتر از سال 2۰22 
به حجم ۴1 میلیون تن خواهد بود؛️ این حجم 
در 2۰2۴ چهاردرصد رشد سالانه خواهد داشت 
و ۴2 میلیون تن خواهد بود.آســیا و اقیانوسیه 
در ســال 2۰2۳ با رشد ســالانه 2.۹ درصدی 
متقاضی یک میلیون و ۳۰۴ هزار تن و در سال 
2۰2۴ با رشد سالانه ۳.2 درصدی متقاضی یک 

میلیون و ۳1۹ هزار تن فولاد هستند.
در میان کشورهای اروپایی، تقاضای کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا به همراه انگلیس در ســال 
2۰2۳، با افــت ۰.۴ درصدی 1۵1 میلیون تن 
و در ســال 2۰2۴ با خیــز ۵.۶ درصدی 1۶۰ 
میلیون تن خواهد بود. دیگر کشورهایی اروپایی 
نیز در سال 2۰2۳ با رشد ۷.۴ درصدی تقاضای 
۴2 میلیون تن و در ســال 2۰2۴ با رشد شش 
درصدی تقاضای ۴۵ میلیــون تن فولاد تقاضا 
خواهند داشــت.مجموع تقاضای فولاد در سه 
کشــور کانادا، امریکا و مکزیک در سال 2۰2۳ 
با 1.۶ درصد رشد ســالانه 1۳۵ میلیون تن و 
در ســال 2۰2۴ با 2.۳ درصد رشــد ســالانه 
1۳۸ میلیون تن فولاد خواهد بود. کشــورهای 
امریکای میانی و امریکای جنوبی نیز در 2۰2۳ 
با 1.۴ درصد رشد، ۴۶ میلیون تن و در 2۰2۴ 
با 2.۳ درصد رشد، ۴۷ میلیون تن فولاد تقاضا 

خواهند کرد.

:بررسی تقاضای جهانی فولاد در سال های 2023 و 2024 میلادی
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عکس روزرخداد

کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر ارشد 
بازارهای آهن و فولاد با اشــاره به بحث 
فولاد سبز، عنوان کرد: در زمینه فولاد 
سبز در کشور خیلی تنگنا وجود دارد. 
کشــور چین حدود 2 سال گذشته، در 
اوایل کرونا اعلام کرد که تا افق 2۰۵۰ 
قرار اســت صنعت فولاد خود را تبدیل 
به فولاد سبز کند اما شاهد هستیم که 
در اوایل سال 2۰2۳ با پایان همه گیری 
کرونا، اعلام کرد که ده ســال این کار 
را به تاخیر می اندازد که این امر نشــان 

دهنده دشوار بودن این کار است.
  جعفــری طهرانــی در گفت وگــو با 
معدن نیوز افزود: هندوستان نیز در سال 
2۰2۰ اعلام کرد صنعت فولاد خود را 
در ســال 2۰۶۰ به فولاد ســبز تبدیل 
می کند اما در اوایل ســال 2۰2۳ اعلام 
می کنــد که صنعت فولاد این کشــور 
در ســال 2۰۷۰ به صنعت سبز تبدیل 
خواهد شد که این عوامل نشان دهنده 
این اســت که با چالش عمده ای دست 
به گریبان هستیم. وی همچنین گفت: 
تمام فولادســازان منطقه که پروژه ی 
جدید دارند از جمله؛️ عربستان سعودی، 

امــارات متحده عربی، عمــان و حتی 
پاکستان و فارغ از هندوستان در حال 
حاضر برای احیاء، پیش بینی اســتفاده 
از هیدروژن را کردند که این امر باعث 
 CO2 می شــود ۹۰ درصد انتشار گاز
کاهش یابد.تحلیلگر ارشد بازارهای آهن 
و فولاد با اشاره به اینکه تکنولوژی فولاد 
کشور قدیمی اســت، بیان کرد: ذوب 
آهن اصفهان سه کوره بلند و میدکو نیز 
یک کوره بلنــد دارد. حدود 1۰ تا 1۵ 
درصد فولاد کشــور کوره بلند و باقی 
قوس الکتریکی است، اما تکنولوژی های 
قدیمی است. طبیعتا وقتی هندوستان 
ســال 2۰۷۰ را بــه عنــوان دومیــن 
تولیدکننده فولاد جهان افق قرار داده 
که قرار اســت در ســال 2۰۳1، ۳۰۰ 
میلیون و در سال 2۰۴۷، ۵۰۰ میلیون 
تن فولاد تولید کند و چین نیز ســال 
2۰۶۰ را افق خود برای فولاد سبز قرار 
داده است قطعا ما ده سال از هندوستان 
هم عقب تر هســتیم و اگر سال 2۰۸۰ 
را با الان مقایســه کنیم ما صحبت از 
۵۷ سال دیگر می کنیم که زمان بسیار 

طولانی است.

با برگزاری جلسه پایانی پروژه شبیه 
ســازی رهایــش گاز های ســمی و 
قابل اشتعال با اســتفاده از نرم افزار 
phast، شرکت ملی فولاد ایران گام 

مهمی در کاهش حوادث برداشت.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت 
ملــی فولاد ایــران ، در این جلســه 
مرکز خدمــات تخصصی نفت، گاز و 
دانشگاهی  جهاد  سازمان  پتروشیمی 
مدیریت   مشــاور  بعنــوان  تهــران، 
شــرکت ملی فــولاد ایران بــه ارائه 
گزارش نهایی پروژه یاد شده پرداخته 
 HSE و به مسائل مطروحه از جانب

شرکت ملی فولاد پاسخ دادند.
بنا به این گزارش پروژه مذکور ظرف 

فولادمیانه  درمجتمــع  1۰ماه  مدت 
مورد مطالعه میدانی وفنی قرارگرفت 
کــه درنهایــت کلیــه مراحــل آن 

باموفقیت به پایان رسید.
با شــبیه ســازی   phast پــروژه 
رهایش گازهای سمی و قابل اشتعال 
به برســی هــا  تبعات ســناریوهای 
احتمالــی انفجــار، آتش ســوزی و 
انتشار گازهای ســمی در واحد احیا 
مجتمــع فولاد میانــه پرداخته و در 
نهایت با ارائه پیشــنهادات اصلاحی 
منجر به تقویــت واحد مورد مطالعه 
در برابر حوادث، کاســتن از احتمال 
بروز حادثه و کاهش خسارت حوادث 

احتمالی می گردد.

دردهه هفتاد دستورکار شرکت های معدنی احداث 
واحدهــای انرژی بر بودکــه در همین ارتباط تلاش 
های گســترده ای در جهت راه اندازی خطوط تولید 
صنایع معدنــی من جمله زنجیره فولاد انجام گرفت 
و در نتیجه این تلاشها بعنوان یکی از صنایع پیشرو، 
صنعت فولاد با حرکت در مسیر توسعه تعریف شده 
افق 1۴۰۴ موفــق به احداث ظرفیــت های جدید 

جهت رسیدن به اهداف گردید. 
لازم به ذکر اینکه تحقق تولید از ظرفیت های تعریف 
شــده مستلزم تحقق اهداف احداث زیر ساخت های 
لازم مــن جمله انــرژی، راه، راه آهن، بنادر و ... می 
باشــد. دراین راستا متاســفانه در سال های گذشته 
توســعه در صنایع برق، گاز وراه آهن مطابق اهداف 
تعریف شــده محقق نگردیده اســت و همین عامل 
موجب گردیده که در طی ســالهای بدلیل ناترازی 
تأمین گاز و برق کافی برای واحدهای زنجیره فولاد، 
بخش قابل توجهی از تولید قابل دسترســی، محقق 
نگردد. البته در این راستا تلاشهای زیادی در جهت 
مشارکت واحدهای فولادی در تأمین انرژی در حال 
انجام اســت که امید می رود در ســال های آینده 

بتوانیم مشکلات تأمین انرژی را مرتفع نمائیم. 
از ســوی دیگر در همان سال ها، انرژی اصلی ترین 
مزیت ســرمایه گذاری زنجیره فولاد به لحاظ امکان 
تأمیــن و قیمت پاییــن آن، مطرح بــود. در هدف 
گذاری اولیه برنامه های توســعه مقــرر گردید که 
قیمت حامل هــای انــرژی گاز در انتهای هدف به 
۷۰٪ قیمــت جهانی و فیمت بــرق به ۹۰٪ قیمت 
جهانی ارتقاء یابد. در این ارتباط متاسفانه با افزایش 
جهشــی نرخ تسعیر ارز از ســویی و نوسانات قیمت 
انرژی، این موضــوع در حال حاضر به عنوان تهدید 
جدی برای واحدهای زنجیره فولاد مطرح اســت و 
شــرکتهای فولادی از دو موضوع عدم تأمین انرژ ی 
و توقف تولید) بدلیل قطع برق و گاز در تابســتان و 
زمستان( و همچنین افزایش های جهشی قیمت گاز 
و برق، بتدریج مزیت اقتصادی خود را از دســت می 
دهند. لازم به توضیح اینکه در حال حاضر اعلام نرخ 
گاز خوراک واحد های فولادی به رقم ۴۰۰۰ تومان 
به ازای هر نرمال متر مکعب گویای افزایش تقریبی 
2۰ برابری بهای گاز طی دو ســال اخیر است که با 
سیاســت های کلان امســال که  کنترل تورم هدف 

گذاری شده است، منافات دارد.
در این ارتباط پیشــنهاد می شــود در جهت ایجاد 
شرایط تولید پایدار، عوامل موثر  بر تولید و پایداری 
آن در برنامــه ای حداقل 1۰ ســاله تدوین و بطور 
دقیــق مورد اجرا قرار گیرد. در این صورت می توان 
به کاهش ریسک های ســرمایه گذاری در صنایع و 

تأمین اشتغال پایدار امیدوار بود.

باامضــای تفاهم نامه فیمابین شــرکت ملــی فولادایران 
ونیروگاه قدس سمنان،درتابســتان امسال برق واحدهای 

تولیدی قائنات، میانه وآذربایجان پایدارمی ماند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملــی فولادایران، این 
تفاهم نامه که توســط مدیرعامل شرکت ملی فولادایران 
ومدیرعامل نیروگاه قدس ســمنان به امضا رسید، نیروگاه 
۳2۰مگاواتی قدس مسئولیت تامین برق پایداراین واحدها 

راپذیرفت.
تفاهم نامه مذکــور، درپی قــرارداد وزارت صمت و نیرو 
برای ســاخت نیروگاه هــای صنعتی به میــزان 1۰هزار 
مگاوات توســط صنایع، درسال “مهار تورم و رشد تولید” 
و در دهــه کرامت به امضارســید و از این پس  واحدهای 
مذکوردغدغه قطع برق و تعطیلی واحدها وکاهش میزان 

تولید را نخواهند داشت.
محمدآقاجانلو، مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران، پس از 
امضای این تفاهم نامه اظهار داشت: از اینکه با این تفاهم 
نامه کسری برق واحدهای تابعه این شرکت تامین خواهد 
شــد خوشحالیم و دیگر نگران قطعی برق برای فصل گرم 

و تابستان امسال این واحدها نخواهیم بود.
وی افــزود: ازطرف دیگــر با مطالعات انجام شــده برای 
ساخت نیروگاه های برق توسط صنایع، قطعا این موضوع 
را از مجــاری مربوطه پیگیری خواهیم کــرد تا در قالب 
قرارداد اصلی بین دو وزارتخانه صمت و نیرو، شرکت های 
معدنــی و فولادی در احداث ایــن نیروگاه ها برای تامین 
1۰هزار مگاوات کسری برق خود مشارکت کنند تا از این 
رهگذر صنایع مذکور و به تبع آن تولید فولاد در کشــور 
بهره مند شود.مدیرعامل شرکت ملی فولادایران همچنین 
خاطر نشان ساخت: خوشــبختانه درجلسه امضای تفاهم 
نامه مدیریت شــبکه بــرق ایران ومدیریت شــرکت گل 
گهرســیرجان نیزحضورداشــتندکه تفاهم نامه ای مشابه 
تفاهم نامه ما به امضا رســید و دغدغه واحدهای فولادی 
منطقه کرمان وســیرجان نیز با پیشرفت این پروژه از بین 
خواهد رفت وبحمــدالله امیدواریم درآینده ای نه چندان 
دور مســئله حیاتی برق پایدارصنایع مهم واســتراتژیک 

کشورنیز رفع شود.

احمد احمدی 

 برق واحدهای تولیدی تابعه 
شرکت ملی فولاد ایران پایدارمی ماند کیوان جعفری طهرانی در گفت و گو یی مطرح کرد:

چالش کشور در تولید فولاد سبز

 نقدی بر اصلاح
  قیمت حامل های انرژی

 گام مهم شرکت ملی فولاد ایران برای
 کاهش حوادث در مجتمع های فولادی

در نشست هم اندیشی انجمن فولاد با وزیر نیرو مطرح شد:

معاون امور معادن و فرآوری مواد وزارت صمت:

توافقات هفت گانه وزارت نیرو و فولادسازان

هیچ گونه قیمت دستوری در زغالسنگ نداریم

در جلسه هم اندیشی وزیر نیرو با اعضای انجمن فولاد، توافقات 
هفتگانه میان این دو نهاد شکل گرفت.

بــه گزارش  روابط عمومی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، 
در جلسه هم اندیشی انجمن فولاد با علی اکبر محرابیان، وزیر 
نیرو موضوعات مهمی از جمله بهره گیری از نظرات کارشناسی 
انجمن فولاد در مدیریت بهتر محدودیت های برقی فولادسازان، 
زمینه سازی برای احداث  ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید توسط 
بخش خصوصی فولاد، تســهیلات و تعهدات وزارت نیرو برای 
نیروگاه های خودتامین در صنعت فولاد و همکاری وزارت نیرو 
برای تولید حداکثری فولادســازان در ساعات غیرپیک مطرح 
شد. در این نشست معاونین این وزارتخانه، مدیرعامل شرکت 
مدیریت شبکه برق ایران و مدیرکل انرژی وزارت صمت حضور 
داشــتند. حسن ختام این جلسه انجام توافقات هفتگانه میان 

وزارت نیرو و انجمن تولیدکنندگان فولاد بود.

 فولادسازان بخش خصوصی
 ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید احداث می کنند

سیدرسول خلیفه ســلطانی، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران درباره نتایج این نشست هم اندیشی گفت: مدیریت بهتر 
محدودیت های برقی توســط وزارت نیــرو در تعامل با وزارت 
صمت و انجمن فولاد باعث شــد تا در تابستان 1۴۰1 نسبت 
به تابســتان 1۴۰۰، شاهد کاهش ۵۰ درصدی تولید از دست 
رفته فولاد به دلیل محدودیت های برقی باشیم؛️ حال آنکه اگر 
چنین تعاملی نبود، صنعت فولاد متحمل خســارات سنگین 

چند میلیارد دلاری بیش از این می شد.
خلیفه ســلطانی تصریح کرد: در این نشســت که در فضای 
صمیمی و کارشناسی صورت گرفت، هفت توافق مهم به شرح 
زیر میان انجمن تولیدکنندگان فولاد با وزارت نیرو انجام شد.

مجاز نمودن مصرف برق بالاتر از دیماند خریداری شــده در 
ســاعات غیرپیک برای جبران کاهش تولید در ساعات پیک 

مصرف
تعهــد وزارت نیرو مبنی بر عدم اعمــال محدودیت برای برق 

مصرفی نیروگاه های خودتامین

برقراری تعامل ســه جانبه وزارت نیرو، وزارت صمت و انجمن 
فــولاد برای تعدیــل و بهینه ســازی محدودیت هــای برقی 

کارخانجات فولادی
تعهــد وزارت نیرو بــرای یکسان ســازی نــرخ گاز مصرفی 

نیروگاه های خودتامین و سایر نیروگاه ها
حمایت وزارت نیرو از واگذاری میادین کوچک و متوسط گازی 
کشور به بخش خصوصی به ویژه صنعت فولاد برای تامین برق 

مصرفی مورد نیاز این صنعت
همیاری و پشــتیبانی وزارت نیرو در صادرات برق تولید شده 

توسط نیروگا ه های خود تامین در هشت ماه از سال
فراهم کردن زمینــه احداث ۵۰۰۰ مــگاوات نیروگاه جدید 

خودتامین در بخش خصوصی فولاد با محوریت انجمن
مثلث بهبود برای مدیریت محدودیت های برقی صنعت فولاد

امین ابراهیمی، نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
نیز درباره این نشست گفت: مدل همکاری وزارت نیرو، وزارت 
صمت و انجمن در ســال گذشته تجربه خوبی برای مدیریت 
محدودیت هــای تامین برق صنعت فولاد بود که لازم اســت 
این تجربه مثبت در ســال جاری هم تکرار شود تا  بتوانیم از 

محدودیت ها به بهینه ترین شکل ممکن عبور کنیم.

اهمیت نرخ گاز برای سرمایه گذاری اقتصادی برق
بهــادر احرامیان، عضو هیئت مدیره انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد ایران نیز در نشست هم اندیشی انجمن فولاد با وزیر نیرو 
گفت: برای توسعه سرمایه گذاری در صنعت برق، تسهیلات و 
تعهدات دولت و وزارت نیرو از جمله اعمال نشدن محدودیت 
برای سرمایه گذاران نیروگاه های خودتامین، در نظر گرفتن نرخ 
ترجیحی و یکســان گاز برای همــه نیروگاه ها و فراهم کردن 
زمینه صادرات برق توســط ســرمایه گذاران بخش خصوصی 

بسیار مهم و لازم است.
وی افزود:  خوشبختانه وزیر محترم نیرو هم با نظرات انجمن 
موافق بودنــد و در برخی موارد تعهــد و در برخی موارد هم 

حمایت کردند.

 شرایط یک شرکت خاص مبنای
 تصمیمات برای صنعت فولاد نباشد

احمد دنیانور، بازرس انجمن فولاد نیز در این نشســت گفت: 
تولید ســالیانه فولاد کشور از ۳۸۰هزار تن در سال 1۳۵۷ به 
بیش از ۳۰ میلیون تن رســیده و این یک دســتاورد عظیم 
برای کشور به شمار می آید. صنعت فولاد با اینکه جزء صنایع 
افتخارآفرین و پرتوان کشــور اســت، اما مظلوم واقع شده و 
متاسفانه نگاه به این صنعت اولا متمرکز بر یک شرکت بزرگ 
خاص است و ثانیا تامین کســری بودجه و سایر هزینه ها از 
طریق این صنعت صورت می گیرد، بنابراین حتما لازم اســت 
این دیدگاه اصلاح شود و شرایط بخش خصوصی صنعت فولاد 
محور تحلیل ها، تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها قرار گیرد تا 
بتوان به طور واقعی و پایدار به اهداف این صنعت دست یافت.
دنیانور تصریح کرد: در این نشســت هم همین درخواست از 

وزیر محترم نیرو انجام شد و ایشان هم قول مساعد دادند.

از فرصت هماهنگی مجلس برای توسعه زیرساخت های 
انرژی صنعت فولاد استفاده شود

در این نشست همچنین نادر سلیمانی، عضو هیئت اجرایی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد با اشاره به جلسه اخیر فولادسازان با رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس و هماهنگی های به عمل آمده، 
توسعه میادین گازی توسط بخش خصوصی در جهت تقویت تولید 
برق را یک الزام برای کشور دانست و از وزیر محترم نیرو خواست از 
فرصت آمادگی مجلس برای تصویب قانونی این موضوع استفاده 
و از پیشنهادات انجمن در این باره حمایت کند.سلیمانی با تاکید 
بر اینکه رشد و توسعه صنعت فولاد از زیرساخت ها جلوتر است، 
ابراز امیدواری کرد با تعامل مســتمر وزارت نیرو، وزارت صمت و 
انجمن فولاد بتوان با فراهم کردن زیرساخت ها، اهداف تولید فولاد 
در افق 1۴۰۴ همزمان با پایان دولت سیزدهم را محقق کرد.در 
پایان این نشست هم اندیشی و به دستور وزیر محترم نیرو مقرر 
شد جلسات کارشناسی سه جانبه بین وزارتخانه های نیرو و صمت 
و انجمن فولاد برای اصلاح محدودیت های تامین برق کارخانجات 

فولادی به طور مستمر برگزار شود 

رضا محتشــمی پور درباره قیمت گذاری دستوری روی زغال سنگ گفت: اساساً موضوع 
زغال سنگ، موضوع مداخله در قیمت نیست بلکه بحث عرضه و تقاضاست.

وی ادامه داد: البته تولیدکنندگان زغال سنگ تقاضا دارند ما )دولت( در بازار زغال سنگ 
ورود و به مصرف کننــدگان قیمت دیگری را تکلیف کنیم، طبیعتاً ما هیچ علاقه ای به 

اینکه در همه بازار ها ورود و به صورت تکلیفی قیمت تعیین کنیم، نداریم.
محتشــمی پور با بیان اینکه هرچند که تقاضا های زیــادی از ما )دولت( صورت گرفته 
است، اما هیچ وقت تمایلی برای ورود به این مسئله نداریم، گفت: اتفاقی که در یک سال 
گذشته در زغال سنگ رخ داده این است که حجم خوبی زغال سنگ صادر و وارد شده 

است، یعنی در واقع ما در زنجیره تجارت زغال سنگ قرار گرفتیم.
وی افزود: تولیدکنندگان زغال ســنگ ما پیش از ایــن محدودیت هایی برای صادرات 
داشــتند که این محدودیت ها هم برداشته شده اســت و توانستند زغال سنگ خود را 

صادر کنند.
محتشمی پور گفت: اکنون اگر تقاضا برای زغال سنگی که صادر می شود با قیمت بالاتر 
از خرید تولیدکننده داخلی باشــد، تولیدکنندگان می توانند آن را صادر کنند و مصرف 

کنندگان داخلی نیز کسری نیازشان را وارد کنند.
وی افــزود: بنابراین با وجود اینکه بعضاً از ما می خواســتند که ما جلوی صادرات زغال 
سنگ را بگیریم، اساساً سیاست وزارت صمت این نیست که سطح مداخلات را بیشتر از 
گذشــته کند، هنوز یک جا هایی ممکن است نیاز به پیگیری و ایجاد محدودیت باشد. 
ما هم نمی گوییم که یک شبه همه این ها رفع شود، اما حداقل این است که سعی می 

کنیم بیشتر از گذشته مداخله نکنیم.
معاون امور معادن و فرآوری مواد وزارت صمت گفت: ســال گذشته در زغال سنگ هم 

افزایش واردات و هم جهش صادرات داشتیم.
محتشــمی پور درباره اینکه اکنون دولــت در تعیین قیمت دخالت نمــی کند، افزود: 
تقاضای زغال ســنگ داخلی به دلیل کیفیت پایین اســت و تولیدکنندگان زغال سنگ 
باید واحد های شستشــویی را ســرمایه گذاری می کردند که به دلیل قیمت پایین این 
امکان را نداشتند، لذا زغال سنگی که عرضه شده ممکن است به دلیل آن مواد مزاحم، 
کیفیت لازم را نداشته باشد و این موجب شده که مصرف کنندگان بعضاً زغال سنگ را 

با قیمت های خیلی بالاتر خریده و وارد کردند.

 بازدید مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران 
از شرکت فولاد سفیددشت

مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران 
از روند پیشــرفت توسعه پروژه 
فولادســازی و ریختــه گــری 
مداوم شرکت فولاد سفیددشت 
دیدن  بختیــاری  و  چهارمحال 

کرد.
عمومی  روابــط  گــزارش  بــه 
شرکت ملی فولاد ایران،. محمد 
آقاجانلــو از بخش های مختلف 
پروژه فولادسازی و ریخته گری 
آزمایشــگاه،   ،SVC شــامل: 
غبارگیــر، جرثقیل های قراضه، 
الکتریکــی، کوره  کوره قــوس 
ریخته گری  واحــد  و  پاتیلــی 
کرده  بازدید  شرکت  این  مداوم 
و در جریــان اقدامــات صورت 
گرفته در خصــوص راه اندازی 
برنامه  براســاس  واحدهــا  این 
زمان بندی ارائه شــده توســط 
پروژه  پیمانکاران  کنسرســیوم 
قــرار گرفت.مدیــران شــرکت 
فولادســفید دشــت، دســتگاه 
نظــارت و پیمانکاران در جریان 
صورت  اقدامــات  بازدیــد  این 
پیش  تأمین  گرفته در خصوص 
انــدازی واحدهای  راه  نیازهای 
مذکور را تشــریح نمــوده اند و 
از عزم کنسرسیوم پروژه شامل 
MME ،شرکت های فولاد پایا
و MCC در راه اندازی هر چه 
سریعتر این واحدها خبر دادند.

درادامــه روند اجــرای فعالیت 
های تکمیل و نصب و راه اندازی 
واحدهای فولادســازی و ریخته 
گری مورد ارزیابی قرار گرفت و 
در همین راستا جلسه مشترکی 
با حضور مدیرعامل شرکت ملی 
هیأت  اعضــای  ایــران،   فولاد 
مدیره به همــراه مدیران ارکان 
پروژه شــامل دســتگاه نظارت 
و پیمانــکاران پروژه ) شــرکت 
 MCC وMME ، فولاد پایــا
( در محل شــرکت فولاد سفید 
گردید.دراین  تشــکیل  دشــت 
فعالیــت  مهمتریــن  جلســه 
باقــی مانده و مســائل  هــای 
و مشــکلات موجــود توســط 
دســتگاه نظارت و شرکت های 
 MME، پیمانکار)فــولاد پایا و
MCC(و راهکارهای پیشنهادی 
جهــت رفــع آنها مشــخص و 
پایان مهندس  ارائه گردیــد.در 
آقاجانلــو تصریــح کــرد: امید 
است با هماهنگی بیش از پیش 
ارکان پروژه جهت دســتیابی و 
رفــع موانع موجــود و حمایت 
کارفرمــا و مشــاور شــاهد راه 
اندازی واحد های فولادســازی 
و ریختــه گری شــرکت فولاد 
سفید دشــت طبق برنامه های 
 ارائه شــده توســط کنسرسیوم 

پروژه باشیم.


